
گرم�اي ه�وا، اتاق�ك خ�ودرو را داغ ك�رده و از 
پيش�اني اش عرق مي ريزد. از يك طرف اين گرما، 
كلافه اش ك�رده و از طرف ديگر فك�ر اجاره عقب 
افتاده خان�ه  رهايش نمي كند؛ اينك�ه اگر اين ماه، 
خودروي�ش خ�راب نش�ود و خرج روي دس�تش 
نگذارد، دودوتا چهارتايش درست از آب در مي آيد، 
اما انتظ�ار زيادي از يك تاكس�ي فرس�وده دارد، 
چراكه عمر اين خودرو تمام ش�ده و اصلًا نبايد در 
خيابان هاي شهر تردد داشته باشد. چاره چيست؛ 
وقتي پ�ول ندارد چط�ور مي تواند اي�ن خودروي 
فرس�وده را با تاكس�ي نو ع�وض كن�د؟ حتي اگر 
بخواهد براي طرح تاكسي هاي برقي ثبت نام كند، 
نه پول پيش پرداخ�ت دارد و ن�ه مي تواند ماهانه 
20 ميليون تومان قس�طش را پرداخت كند! براي 
همين وقتي مي فهمد كه روز گذشته هزار دستگاه 
تاكسي برقي به ناوگان تاكسيراني تهران تحويل 
داده شده، از خود سؤال مي پرسد كه اين تاكسي ها 
قرار است به دست چه كساني برسد، آيا آنها واقعاً 
راننده تاكسي هس�تند؟! گزارش »جوان« نشان 
بررس�ی كرده اس�ت كه اين تاكس�ی های جديد 
چگونه قرار اس�ت در خدمت پايتخت قرار بگيرد.

روز گذش��ته، آیين ورود هزار دس��تگاه تاكسي برقي 
به ناوگان تاكس��يراني تهران با حضور مدیران شهري 
برگزار شد. شادي مالكي، سرپرست سازمان مدیریت 
و نظارت بر تاكسيرانی شهر تهران  با بيان اینكه در گام 
نخست 200 دستگاه تاكسي برقي تحویل رانندگان 
تاكسي خواهد شد، گفت: »سایر خودروهاي برقي نيز 
تا چند هفته آینده وارد مدار شده و تحویل رانندگان 
مي شود. « او با بيان اینكه حركت به سمت برقي سازي 
یك الزام است كه با تدبير دولت و شهرداري تهران در 
راس��تاي كاهش آلودگي هوا و ارتقاي خدمات رساني 
به ش��هروندان در اولویت كار قرار گرفته است، گفت: 
»با توجه به فراهم شدن ش��رایط قرار است براساس 
برنامه ریزي ها ۵۵ هزار تاكسي و ۱0 هزار ون برقي وارد 
ناوگان شود كه بخشي از تاكسي ها ذیل تفاهمنامه با 
شركت هاي خودروس��از، بعد از دریافت استانداردها 
و پلاك خودرو وارد مدار مي ش��ود. « هر چند تحویل 
تاكسي هاي برقي و تحویل آن به رانندگان گام مثبتي 
تلقي مي شود، اما الزامات دیگري نيز براي خدمات به 
رانندگان تاكس��ي وجود دارد كه متأسفانه سال هاي 
سال است از آنها غفلت ش��ده؛ الزاماتي كه رانندگان 
تاكسي بارها و بارها آن را به گوش مسئولان رسانده اند، 

اما متأسفانه كمترین توجهي هم به آنها نشده است!
 85 هزار تاكسي را در شهر نمي بينيم

 8۵  ه��زار تاكس��ي در ته��ران وج��ود دارد ك��ه در 
خوش بينانه ترین حالت تنها نيمي از آنها به شهروندان 
خدمات مي دهند، اما آن رانندگان تاكسي كه مشغول 
خدمات رس��اني هس��تند گلایه هاي زی��ادي دارند. 
متأس��فانه این رانندگان، ساليان س��ال است كه رنج 
 كشيده اند و مشكلات عدیده اي را براي تأمين مخارج 
و هزینه زندگي شان تجربه كرده اند. آنها مطالبات به 
حقي دارند كه برایشان از داش��تن یك تاكسي برقي 
مهم تر است. آقاي محمود عباس��ي یكي از رانندگان 
تاكس��ي تهران در این رابطه به »ج��وان« مي گوید: 
»هزار تاكسي برقي تحویل داده ش��ده، اما سؤال این 
است كه آیا 8۵ هزار تاكس��ي تهران در شهر در حال 
خدمت رس��اني به مردم هس��تند كه پس از این هزار 
تاكسي برقي فعال در شهر دیده شود؟ گاهي در ساعت 

۵ بعدازظهر، مسافران مشكل پيدا كردن تاكسي دارند 
و باید زمان زیادي را منتظر بمانند، بنابراین مسئولان 
باید پاسخ بدهند كه در پس این بي نظمي و ناهماهنگي 
براي حضور تاكسي ها قرار است تاكسي هاي برقي به 
چه كساني خدمات بدهند؟! به مردم یا از ما بهتران؟«

اما چرا رانندگان تاكس��ي از خدمت رس��اني به مردم 
امتناع مي كنند؟ آقاي عباسي در پاسخ به این سؤال 
مي گوی��د: »متأس��فانه در ادوار قبلی، مس��ئولان با 
وعده هاي دروغين ش��ان از رانندگان سوءاس��تفاده 
تبليغاتي كردند، ما ني��ز ناچاریم براي بقاي خودمان، 
قوانيني داش��ته باشيم كه درون س��ازماني نيستند. 
یكي از آنها س��اعت كاري اس��ت كه اگر براي راننده 
حضور در شهر صرف نداشته باش��د، ترجيح مي دهد 

كه به خانه برود.«
 وعده هاي قبلی محقق نشد

عباسي در رابطه با نبود نظارت، ارائه نشدن خدمات و 
قوانيني كه به فراموشي سپرده شده است، مي گوید: 
»باید وزارت كشور، فرمانداري ها، شهرداري و سازمان 
تاكس��يراني نظارت مس��تقيم بر عملكرد رانندگان 
تاكسي داشته باش��ند و در وهله اول به مشكلات آنها 
رس��يدگي كنند و بعد از آنهایي كه به مردم خدمات 
نمي دهند، حسابرسي كنند. هر چند براي تاكسيرانان 
قوانين زیادي وجود دارد، اما عمده ش��ان روي كاغذ 
است و اجرایي نشده اس��ت. در حالي كه سال ها قبل 
تعداد تاكسي هاي تهران 32 هزار دستگاه بود خدمات 
و نظارت بهتري انجام مي شد، رانندگان تاكسي هم با 
جان و دل سر كار مي رفتند، اما هر چه گذشت نظارت، 
اجراي قوانين و خدمات به فراموش��ي سپرده شد، به 
همين دليل امروز ك��ه به اذعان مس��ئولان 8۵هزار 
تاكس��ي در ته��ران وج��ود دارد، آنها به درس��تي به 

شهروندان خدمت رساني نمي كنند.«
این راننده تاكسي تصریح مي كند: »۱8 ارگان مرتبط 
با خدمات حمل و نقل عمومي و تاكس��ي ها هستند، 

از هيئت وزی��ران كه تعيي��ن كرده ش��هرهاي بالاي 
200 هزار نفر باید داراي حمل و نقل عمومي باش��ند 
تا مجلس كه قوانين را مي نویس��د  و بعد از آن شوراي 
ش��هر كه ماده هایي را به این قواني��ن اضافه مي كند، 
شهرداري، فرمانداري وزارت كش��ور و حتي سازمان 
حمایت از مصرف كننده كه بای��د اقدامي مؤثر بر این 
موضوع داشته باشند، اما برخلاف وعده هاي داده شده 
عمل مي ش��ود، مثلًا وعده هایي كه گاه مس��تقيم به 
خود ما داده مي شد، مبني بر اینكه تاكسي هاي برقي 
با قيمت دولتي همراه با وام و سوبس��يد به دستمان 

مي رسد، اما هيچ كدام از آنها انجام نشد.«
 توان پرداخت 20 ميليون تومان قسط تاكسي 

برقي را نداريم
آقاي عباسي با گلایه از گراني بيش از حد تاكسي هاي 
برقي تحویل داده ش��ده مي گوید: »قيمت تمام شده 
هر خودروي برقي حدود ۱/۵ ميليارد تومان اس��ت. 
بر فرض كه هزار خودرو را تحویل دادند، یك نفر باید 
پاس��خ بدهد كه این خودروها به دس��ت چه كساني 
رسيده اس��ت؟ چند نفر از آنها راننده تاكسي واقعي و 
چند نفر دیگر افراد بازاري و كاركن��ان ارگان دولتي 
هستند؟  این خيلي مهم است كه دولت، خودرو توليد 
یا وارد كند تا مردم در رفاه باشند، اما اكثر كساني كه 
ثبت نام كردند یا توان خرید آن را دارند، راننده تاكسي 

واقعي نباشند كه به مردم خدمات بدهند.«

این راننده تاكسي در پایان اظهار مي دارد: »یك راننده 
تاكسي باید آخر ماه اجاره پرداخت كند كه الان اجاره 
زیر ۱0 ميليون تومان در ش��هر نيست، خانواده شان 
نياز به غ��ذا و پوش��اك دارد و مبلغي ني��ز خرج آنها 
مي شود، قسط این تاكسي هاي برقي هم 20 ميليون 
تومان است. آیا مسئولان یكبار از خود پرسيده اند كه 
رانندگان تاكس��ي چقدر باید كار كنن��د تا درآمدي 
بيشتر از 30 ميليون داشته باش��د؟ بدتر اینكه راننده 
تاكسي، خرج و مخارج خودروي فرسوده اش را كه هر 

بار خراب مي شود، از كجا تأمين كند؟« 
او ب��ه نق��ش رس��انه ها در زمين��ه آگاهي بخش��ي و 
مطالبه گري از مسئولان نيز اشاره مي كند و مي گوید: 
»رس��انه قبل از اینك��ه اتفاقي در جامع��ه بيفتد باید 
بازتاب را گسترش بدهد، مثلًا اینكه این خودروهاي 
برقي مناسب تهران است و زیرساخت هاي آن وجود 
دارد؟ آیا این طرح ها به صورت كارشناسي شده انجام 
مي ش��ود یا صرفاً براي خالي نبودن عریضه است كه 

كارنامه مسئولان را پر كند؟«
 قوانيني كه اجرا نمي شود

حسن سالك غلامي، مدیر 
انجمن صنفي تاكسيرانان 
نيز درب��اره قوانيني كه به 
درس��تي اجرا نمي شود به 
»جوان« مي گوید: »طبق 
تبص��ره دو م��اده 8 قانون 
هواي پ��اك، دولت مكلف 
 اس��ت در بودجه س��الانه ردیفي به  منظ��ور اعطاي 
تسهيلات ارزان قيمت جهت جایگزین كردن خودرو ها 
و موتورسيكلت هاي فرسوده موجود با كارمزد 4درصد 
با بازپرداخت ۱0  ساله تعيين كند و به  تصویب مجلس 
شوراي اسلامي برساند  و همچنين طبق ماده 9 همين 
قان��ون، وزارت كش��ور موظ��ف اس��ت ب��ا همكاري 
وزارتخانه هاي صنعت، معدن و تجارت و امور اقتصادي 

و دارایي )گمرك جمهوري اس��لامي ای��ران(، زمينه 
نوسازي ناوگان حمل ونقل عمومي شهري با اولویت 
شهرهاي بالاي 200 هزار نفر جمعيت را ظرف مدت 
پنج سال از محل منابع درآمدي ماده )۶( این قانون از 
طریق كمك بلاعوض، یارانه، تسهيلات یا صفر كردن 
س��ود بازرگاني واردات خودروهاي برق��ي- بنزیني 
)هيبریدي( و خودروهاي الكتریكي و موتورسيكلت 
برقي، ب��ه انجام برس��اند، ام��ا متأس��فانه در تحویل 
تاكسي هاي برقي و نرخ گذاري آن عمل به این قانون به 

درستی مشاهده نمي شود.«
او در پاسخ به این سؤال كه اولویت هاي تاكسيرانان كه 
از تحویل تاكسي برقي مهم تر است، چيست؟ مي گوید: 
»تاكسيران از اینكه تاكسي برقي داشته باشند، بدش 
نمي آید، اما توان پرداخت پيش پرداخت و اقساط آن 
را ندارد، اما مطالبات مهم دیگري نيز وجود دارد،  مثل 
بيمه تأمين اجتماعي، مسكن و تضمين امنيت شغلي. 
كه اینها جزو  وظایف مدیران كشور است. وقتي پيش 
هر مقام مسئولي مي رویم و از این مطالبات مي گویيم 
آنها سري تكان مي دهند و مي گویند بله قبول داریم! 
خب اگر قبول دارید كاري براي تاكسيرانان انجام دهيد 

و قوانين را اجرا كنيد!«
 تاكسيرانی را نمی شود سنتی اداره كرد

سالك غلامي به سنتي اداره ش��دن تاكسيراني تهران 
اش��اره مي كند و مي گوی��د: »مگر ش��هرداري تهران 
اپليكيشن براي تمام خدمات شهري راه اندازي نكرده و 
حتي كرایه تاكسي ها را از طریق این اپليكيشن دریافت 
نمي كند، خب یك بخش آن را هم به تاكس��ي آنلاین 
اختصاص دهد تا كار رانندگان تاكس��ي به واسطه آن 
رونق بگيرد. این خيلي قابل قبول نيست كه حمل و نقل 
در اختيار شهرداري است، اما یك اپليكيشن حمل و نقل 
ندارد! این موضوع را بارها و بارها قبلا  درخواست دادیم و 
حتي به گوش برخي از اعضاي شوراي شهر هم رساندیم 

اما دریغ از اینكه كاري در این زمينه انجام شود.«
مدیر انجمن صنفي تاكسيرانان به فشارهاي برخي از 
شركت هاي مافيایي نيز اشاره مي كند و مي گوید: »به 
عقيده من برخي از شركت هاي مافيایي به قدري نفوذ 
كرده اند كه اجازه ساماندهي تاكسي ها را نمي دهند. با 
وجود اینكه در این دوره از فعاليت سازمان تاكسيراني 
كارهاي خوبي انجام شده  اس��ت، اما متأس��فانه یك 
دست صدا ندارد و همكاري سایر سازمان ها و نهادها را 
مي طلبد. اميدوارم كه پس از این شاهد اتفاقات خوبي 
در این زمينه باشيم، چراكه دیگر تواني براي رانندگان 

تاكسي نمانده است.«

مقام مسئول در وزارت ورزش و جوانان خبر داد

افزايش ۶۴ درصدي پرداخت وام ازدواج در دولت شهيد رئيسي

1000 تاكسي  برقي در خدمت پایتخت قرار گرفت
رانندگان تاكسي مي خواهند قوانيني كه روي كاغذ مانده اجرا شود

مدير كل توس�عه اجتماعي جوانان وزارت ورزش 
و جوانان با اش�اره به اينكه وضعي�ت پرداخت وام 
ازدواج در دولت شهيد رئيسي ۶۴ درصد افزايش 
پيدا ك�رد، گفت: تا پاي�ان س�ال ۱۴02 مبلغ ۱5۷ 
هزار ميلي�ارد تومان وام ازدواج پرداخت ش�ده و 
85 درصد متقاضيان وام خ�ود را دريافت كردند. 

مهدي متقي فر، مدیر كل توس��عه اجتماعي جوانان 
وزارت ورزش و جوانان با اشاره به هفته ازدواج و آمار 
ازدواج در سال ۱402 اظهار داشت: سال گذشته 480 
هزار واقعه ازدواج را شاهد بودیم كه حدود ۷۵ درصد 

آنها دربازه سني جواني ۱8 تا 3۵ سال بودند. 
وي درباره مقایس��ه آمار ازدواج سال ۱40۱ و ۱402 
گفت: در س��ال ۱40۱ تعداد ۵2۶ هزار واقعه ازدواج 
داشتيم كه این عدد در س��ال ۱402، تعداد 4۵ هزار 
واقعه كاهش پيدا كرده است؛ البته درباره اعداد ازدواج 
و طلاق در فضاي كارشناسي بحث هایي وجود دارد. 

متقي فر افزود: مقایسه آمار طلاق در سال هاي ۱40۱ 
و ۱402  نيز نش��ان مي دهد كه آمار طلاق در این دو 
سال تعداد ۶ هزار واقعه طلاق كاهش پيدا كرده است. 
وي تأكيد كرد: در مورد اعداد ازدواج و طلاق، قضاوت ها 
با عدد خام و نرخ خام اس��ت؛ در مورد ازدواج و طلاق 
نمي توان تحليل دقيقي داش��ت كه آیا روند ما نزولي 
است یا خير؛ بر اساس بحث پنجره جمعيتي كه تعداد 
جوانان كم شده، طبيعي اس��ت كه تعداد ازدواج هم 

كمتر مي شود. 
مدیر كل توس��عه اجتماعي جوان��ان وزارت ورزش و 
جوانان با بيان اینكه طبيعي است كه در یك بازه زماني 

كه تعداد افراد در سن ازدواج بالا مي رود، آمار ازدواج 
هم بالا برود، یادآور شد: طبق تحليل فرآیند ۱0 ساله 
یك روند ثابت��ي در ازدواج را طي مي كنيم؛ البته این 

دليل نيست كه در حوزه ازدواج مشكل نداریم. 
متقي فر با اشاره به اینكه چند ش��اخص براي این دو 
مقوله اجتماع��ي ازدواج و طلاق وج��ود دارد، گفت: 
در معاونت جوانان ب��راي ازدواج و طلاق جوانان رصد 
تحولات ۱0 ساله انجام داده ایم و دغدغه وزارت ورزش 
و جوانان این اس��ت كه به دلي��ل محدودیت منابع و 
بودجه، نقطه زن عمل كنيم و اگر شهرستاني اوضاع 
بحراني دارد، در آن شهرستان، سرمایه گذاري انجام 
شود.  وي با اش��اره به وام ازدواج 3۵0 ميليون توماني 
براي دختران زیر 23 و پس��ران زیر 2۵ س��ال  افزود: 
وضعي��ت پرداخ��ت وام ازدواج در دولت س��يزدهم 
۶4درصد افزایش پيدا كرد كه این دستاوردي خوب و 
كمك كننده بوده و در بسياري از شهرستان ها، جوانان 

با همين وام ها زندگي خود را شروع كرده اند. 
دبير ق��رارگاه جمعيت با بي��ان اینكه تا پایان س��ال 
۱402 مبلغ ۱۵۷ ه��زار ميليارد توم��ان وام ازدواج 
پرداخت ش��ده و 8۵ درص��د متقاضي��ان وام خود را 
دریافت كرده اند، گفت: ۱۵ درصد مابقي نيز به دلایلي 
از جمله متناسب نبودن اعتبار بانك مركزي با تعداد 
كس��اني كه مي خواهند وام را دریافت كنند، یكي از 
مسائلي بود كه س��ازمان برنامه و بودجه باید براي آن 

تدبيري بيندیشد. 
متقي فر ضامن را از دیگر مشكلات متقاضيان دریافت 
وام عنوان ك��رد و اف��زود: برخي متقاضي��ان درگير 
س��ليقه هاي مدیران هس��تند در حالي ك��ه بانك ها 

مكلف هس��تند كه فقط یك ضامن دریافت كنند، در 
برخي شهرستان ها حتي تا سه ضامن بر اساس سليقه 
رئيس شعبه، دریافت شده است  كه بانك هاي متخلف 
به بانك مرك��زي معرفي مي ش��وند و متقاضيان نيز 
مي توانند ش��كایت هاي خود را از طریق سامانه بانك 

مركزي اعلام كنند. 
وي  پيگيري و رفع مش��كلات را از وظای��ف معاونت 
جوانان عن��وان كرد و ب��ه ایرنا گفت: عملك��رد ما به 
گونه اي است كه هر ماه از بانك مركزي آمار وام ازدواج 
را پيگيري كرده و از طریق ستاد ساماندهي با ریاست 
اس��تانداران، درصدد رفع مشكلات هس��تيم و نتایج 

خوبي هم تاكنون به دست آمده است. 
دبير قرارگاه جمعيت ادامه داد: اقدامي كه در مجلس 
گذشته اتفاق افتاد و ارزشمند بود، استفاده سربازان 
از وام ازدواج و فرزندآوري ب��ود كه در صحن مجلس 
مصوب شد و در حال حاضر كساني كه سرباز هستند یا 
سربازي نرفته اند هم مي توانند وام ازدواج و فرزندآوري 

را دریافت كنند. 
متقي فر ب��ا بيان اینكه ت��ا پایان اردیبهش��ت ۱403 
حدود 40 هزار وام ازدواج پرداخت شده و حدود ۱4۷ 
هزار نفر هم در صف انتظار هستند، گفت: اوایل سال 
مشكلات اعتباري در دستگاه ها وجود داشت، اما اميد 

است بعد از خرداد ماه، سرعت كار بيشتر شود. 
وي درباره تأثير ازدواج در فرزندآوري نيز خاطر نشان 
كرد: عوامل مختلفي در افزای��ش جمعيت تأثيرگذار 
هس��تند و اكنون حدود ۱0 ميليون خانم و آقاي در 
سن ازدواج و باروري داریم كه اگر كمك كنيم نصف 
این تعداد ازدواج كنند و ه��ر زوج، یك فرزند بياورند 
ما از 2/۵ درصد نرخ باروري رد مي شویم و به ميانگين 

مطلوب و بالاتر مي رسيم. 
به گفته مدیر كل توس��عه اجتماع��ي جوانان وزارت 
ورزش و جوانان، به طور قطع ازدواج یك مقوله مهم در 
فرزندآوري و افزایش جمعيت است و تعداد فرزندان 
دوم به سوم و سوم به چهارم، نيز حدود ۵ درصد رشد 
پيدا كرده اس��ت و این تغيير رفتار در جامعه ما اتفاق 
افتاده و هم ميهن��ان درك كرده اند ك��ه اگر فرزندان 
بيشتري داشته باشند، مي توانند آینده بهتري را رقم 
بزنند.  متقي فر با بيان اینك��ه هر چيزي وقت طلایي 
دارد و اگ��ر از این زمان بگ��ذرد، ازدواج و فرزندآوري 
سخت مي شود، گفت: اگر بازه زماني طلایي ازدواج كه 
براي دختران ۱9 تا 23 و پسران تا 2۵ سال است را از 

دست بدهند، ازدواج برایشان سخت مي شود. 
وي ادامه داد: باید مشوق ها به سمت ازدواج سوق پيدا 
كند، چراكه اگر ازدواج به موقع ش��كل بگيرد و پایدار 

باشد؛ مسئله فرزندآوري نيز حل مي شود. 
مدیر كل توس��عه اجتماعي جوان��ان وزارت ورزش و 
جوانان با اشاره اجراي طرح وصال شيرین نيز گفت: 
این طرح براي ارزان س��ازي ازدواج جوانان اس��ت و 
افراد مي توانن��د با قيمت كمتري خدم��ات ازدواج را 

دریافت كنند. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک
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حال دریاچه خوب است
مع�اون رئيس جمه�ور و رئيس س�ازمان حفاظت محيط زيس�ت 
گفت: با توجه به بارش هاي اخي�ر و اقدامات صورت گرفته، اكنون 
تراز آب درياچه اروميه در ش�رايط خوبي ق�رار دارد و اميدواريم 
ش�رايط بحران�ي س�ال هاي ۱3۹۹ و ۱۴00 دوب�اره تكرار نش�ود. 
علي سلاجقه درباره وضعيت دریاچه اروميه و تأثير تبخير بر تراز آبي 
آن افزود: زماني واژه احيا براي دریاچه اروميه به كار رفت كه دیگر روال 
عادي بارندگي در حوض��ه آبریز آن دچار اختلال ش��ده بود و اتفاقات 
ناگواري در دریاچه مشاهده ش��د، بعد از آن دریاچه شرایط سختي را 
پشت سر گذاشت، شاید گاهي مسئولان دعا مي كردند كه باران ببارد، 

اما به وظایف خود عمل نمي كردند. 
وي ادامه داد: اما این دولت در زمينه دریاچه اروميه به وظایف خود به 
خوبي عمل كرد و نه تنها بحث حقابه این دریاچه، بلكه تمام تالاب ها را 
هم پيگيري كرد، رئيس جمهور شهيد به صورت ميداني شرایط دریاچه 
اروميه را دنبال مي كرد، قبل از بارش هاي اخير هم اقدامات خوبي براي 
آبگيري دریاچه انجام ش��ده بود، به طوري كه ۱۱ تا  ۱3 تالاب اقماري 
دریاچه به وضعيت بسيار خوبي رسيده بودند و شرایط مناسبي دارند، 
حيات وحش آن هم در زیس��تگاه هاي خود مس��تقر هستند، لایروبي 
انجام شده، بارش ها هم كمك كرد تا اتفاقات خوبي براي دریاچه اروميه 
رقم بخورد و امسال نسبت به سال گذشته در همين بازه زماني در تراز 

بالاتري قرار دارد. 
وي با تأكيد بر اینكه سازمان حفاظت محيط زیست در شرایط سخت 
تغيير اقليم و خشكس��الي دریاچه ارومي��ه را مدیریت مي كند، گفت: 
اكنون تراز دریاچه مناسب است و با توجه به نزدیك شدن فصل گرما و 
تبخير اميدواریم تجربه بحراني سال ۱399 و ۱400 دوباره تكرار نشود 
و شاهد خشك شدن بخش زیادي از دریاچه نباش��يم، اگر ما تكاليف 
خود را در سرزمينمان درس��ت انجام دهيم، آسمان هم كار خود را به 
نحو مطلوب انجام خواهد داد.  سلاجقه درباره آخرین وضعيت ارزیابي 
زیست محيطي عبور آزادراه شهيد شوشتري از داخل پارك ملي سرخه 
حصار نيز با اشاره به بازدید از منطقه به همراه شهردار تهران گفت: پس 
از بازدید به این نتيجه رسيدیم كه این گره باید حل شود، بر این اساس 
سناریوهاي متعددي را پيشنهاد دادیم كه از بين آنها احداث تونل براي 
عبور از پارك سرخه حصار بهترین راه در نظر گرفته شد. بنابراین مجوز 
عبور آزادراه شهيد شوشتري از پارك س��رخه حصار را به شرط حفظ 

زیستگاه مي دهيم و بر آن نظارت دقيق مي كنيم. 

  گزارش  2

تردد ۷ ميليون 
خودرو فرسوده در كشور

رئيس مرك�ز ملي ه�وا و تغيير اقليم س�ازمان محيط زيس�ت، از 
ت�ردد ۷ ميلي�ون خ�ودروي فرس�وده در كش�ور خب�ر داد. 
داریوش گل عليزاده، رئيس مركز ملي هوا و تغيير اقليم سازمان محيط 
زیست  گفت: قانون هواي پاك در سال ۱39۶ تصویب شد در این قانون 
2۷4 تكليف براي دستگاه ها پيش بيني شده اس��ت. این قانون داراي 
چند محور مهم بود، یكي از این محورها از رده خارج كردن خودروهاي 

فرسوده و كنترل كردن مصرف سوخت خودروها بود. 
وي ادامه داد: حمل و نقل عمومي پر پيمایش اس��ت و ميزان انتش��ار 
آلودگي آنها بالاس��ت، س��هم بالایي از خودروهاي عمومي فرس��وده 
اس��ت. طبق اصلاحيه قانون هواي پاك و اعمال س��ن فرس��ودگي، از 
2۷ميليون خودروي كشور، تعداد ۷ ميليون دستگاه به سن فرسودگي 

رسيده است. 
رئيس مركز ملي هوا و تغيير اقليم س��ازمان محيط زیس��ت افزود: ما 
سعي كردیم كه تس��هيلات بيش��تري در اختيار خودروهاي فرسوده 
قرار بگيرد. گواهي اسقاط وابس��تگي حداقلي به دولت دارد. استفاده 
از بخش خصوصي مي تواند در سرعت بخش��ي به اسقاط خودروهاي 

فرسوده مؤثر باشد. 
گل عليزاده بيان كرد: گذشته در گذشته ترك فعل هایي در حوزه هواي 
پاك وجود داش��ت كه امروزه با نظارت كمتر شده است. براي اولين بار 

براي قانون و هواي پاك بودجه دیده شد. 
وي ادامه داد: ميانگين فرسودگي حمل و نقل عمومي حدود 80 درصد 
است كه ميزان انتشار سوخت بسيار زیاد است كه در روزهاي سرد سال 
موجب وارونگي هوا مي شود. یك سوم معابر ما در اختيار خودروهاي 
پاك شده است. ماندن خودروها در ترافيك بيشترین آلودگي را توليد 

مي كند. 

»درنا« 
جدیدترین هوش مصنوعي بزرگ ایراني

ي�ك ش�ركت دانش بني�ان از تازه تري�ن دس�تاورد خ�ود 
در زمين�ه مدل ه�اي ب�زرگ زبان�ي ب�ا 8 ميلي�ارد پارامت�ر ب�ا 
ن�ام »درن�ا« رونماي�ي ك�رد و به ص�ورت متن ب�از و راي�گان 
در دس�ترس اكوسيس�تم هوش مصنوعي كش�ور ق�رار گرفت. 
مركز تحقيقات هوش مصنوعي پارت بعد از معرفي مدل بزرگ زباني 
توكا در ماه قبل، اكنون از تازه ترین دستاورد خود در زمينه مدل هاي 
بزرگ زباني با 8 ميليارد پارامتر با نام »درنا« رونمایي كرد و به صورت 
متن باز و رایگان در دسترس اكوسيس��تم هوش مصنوعي كشور قرار 
گرفت.  داشتن مدل زباني بومي فارسي براي توسعه ابزارهاي هوشمند 
تعاملي فارسي زبانان، نياز مبرم توسعه دهندگان است و مركز تحقيقات 
هوش مصنوعي پارت براي پاسخ به این نياز و نيز ایجاد همكاري بيشتر 
در زیست بوم هوش مصنوعي فارسي، نسخه متن باز مدل زباني 8ميليارد 

پارامتري درنا را در دسترس همگان قرار داده است. 
هوش مصنوعي درنا از جدیدترین معماري و فناوري روز دنيا در زمينه 
مدل هاي زباني بهره مي برد كه باعث مي ش��ود این مدل فارسي حتي 
در مقایس��ه با برخي مدل هاي بزرگ تر از خود، كاركرد بهتري داشته 
باشد و عملكردي دقيق تر از تمامي دیگر مدل هاي فارسي منتشرشده 
تا امروز ارائه دهد و در شاخص هاي زبان فارسي از بسياري از مدل هاي 
مطرح دنيا پيش��ي گيرد.  به گزارش تسنيم، انتش��ار این مدل زباني 
از گروه LLM هاي درنا به صورت منبع باز از دس��تاوردهایي اس��ت كه 
شركت دانش بنيان پارت به پشتوانه توانایي نيروي متخصص و تجربه 
چندین ساله خود در پروژه هاي خرد و كلان متعدد كسب كرده است، 
این دس��تاورد كنار اهداف دیگري قرار مي گيرد كه در این سال ها این 

مجموعه دانش بنيان به آنها دست یافته است. 

مدي�ر انجمن صنفي تاكس�يرانان: ب�ه عقيده 
من برخ�ي از ش�ركت هاي مافيايي ب�ه قدري 
نفوذ كرده اند كه اجازه س�اماندهي تاكسي ها 
را نمي دهن�د. با وج�ود اينكه در اي�ن دوره از 
فعاليت س�ازمان تاكس�يراني كاره�اي خوبي 
انجام شده  اس�ت، اما متأسفانه يك دست صدا 
ندارد و هم�كاري س�اير س�ازمان ها و نهادها 
را مي طلب�د. امي�دوارم كه پس از اين ش�اهد 
اتفاقات خوبي در اي�ن زمينه باش�يم، چراكه 
ديگر تواني براي رانندگان تاكسي نمانده است


